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Zbavme se univerzálních ministrů a ředitelů, kteří jsou schopni rozhodovat v jakémkoliv oboru
DOC. PHDR. EVA MRHAČOVÁ, CSC.

Dlouhou dobu si kladu otáz-
ku, jak je možné, že jsme jako
stát tak špatně dopadli.

Sousední Německo, ve dru-
hé světové válce rozbité do zá-
kladů, stát, který prohrál vál-
ku, je dnes na obrovské hos-
podářské i sociální úrovni,
platy i důchody jsou tam ně-
kolikanásobně vyšší než u nás
– a kde jsme my, kteří jsme by-
li už před válkou vysoce roz-
vinutou zemí?

Když jsem v neděli poslou-
chala televizní pořad Partie a
na vlastní uši viděla a slyšela,
jak rocker Ladislav Jakl s vel-
kým sebevědomím motá a
mlží, najednou jsem pochopi-

la mnohé… Po revoluci 1989
vstoupili do Občanského fóra
a odtud hladce do Parlamentu
vedle lidí, kteří byli na vyso-
ké odborné i morální úrovni, i
lidé méně schopní, kteří ucí-
tili, že se jim naskytla mož-
nost dostat se rychle nahoru,
která se už třeba nebude opa-
kovat. Tak se jí chytli, nasedli
a stoupali výš a výš. Dostali se
hladce do Parlamentu i do če-
la nejrůznějších ústředních
orgánů, vyšvihli se k moci
nejvyšší, získali rozhodovací
práva a „nahoře“ už zůstali…

Pan Jakl nevyniká, jak už i
bulvární noviny zpozorovaly,
žádným udivujícím intelek-
tem. Když jsem ho v neděli v
Partii viděla, rázem jsem si

vzpomněla, jak jako poslanec
České národní rady (dnes
Parlament ČR), kam se dostal
jako aktivní člen Občanského
fóra, dramaticky horlil v září
1991 proti zákonu o vzniku Os-
travské univerzity a dalších
univerzit, s jakým despektem
nás tento rocker tenkrát sha-
zoval! Když si představím, že
díky tomuto muži a několika
dalším plamenným
řečníkům-negativistům (Jiří
Payne, Jan Kalvoda a další)
mohla být tenkrát idea Ost-
ravské univerzity nadlouho
nebo navždy pohřbena, jímá
mne i dnes, po dvaceti letech,
pořádný vztek. Možná právě
Jaklova stálá opozičnost,
kontroverznost, ostrý jazyk,

nadměrné sebevědomí a ne-
přátelský vztah ke vzniku no-
vých univerzit byly tím hlav-
ním důvodem, že si ho prezi-
dent Klaus k překvapení
všech vzal na Hrad, kde vy-
konával pracovně sice neur-
čitou, ale zato velmi dobře
placenou funkci šéfa politic-
kého odboru Kanceláře pre-
zidenta republiky.

Jaklova slova pronesená
v České národní radě 9. čer-
vence 1991 jsem si zazname-
nala: „Tento zákon není vý-
sledkem nějaké analýzy, ale
jen emancipační snahy jed-
notlivých regionů…“ Ost-
ravská univerzita úspěšně
existuje již třetí desetiletí, má
košatou stavbu oborů s plnou

strukturou (studia bakalář-
ská, magisterská, doktorská)
a svou vědeckou úrovní je již
v řadě oborů srovnatelná s
tradičními univerzitami.
Fakt, že existence naší uni-
verzity, která hraje excelent-
ní úlohu v humanizaci tohoto
regionu, byla ve svém začát-
ku závislá na poslancích typu
pana Jakla, zůstává pro mne
otřesný.

A tak vidím jedinou cestu,
jak se z marasmu, v němž jsme
se octli, postupně, pomalu,
krok za krokem dostat ven:
zbavit se rychle lidí, kteří se
pouze a jedině přes aktivní
politickou činnost a dobře
proříznutá ústa vyšvihli do
nejvyšších pater moci (jsou to

univerzální ministři a ředi-
telé, kteří jsou schopni ředi-
telovat, ministrovat a rozho-
dovat v jakémkoli oboru) a
nahradit je skutečnými od-
borníky, odborníky par ex-
cellence (třeba i stranickými,
když to jinak nejde).

A to se nám může podařit je-
dině v příštích volbách...
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Příběh jednoho splněného snu aneb Jízdní kolo pro Anitku
HANA DOLEŽALOVÁ

Na podzim navštívil žáky
5.A v Základní škole a ma-
teřské škole Ostrava-
Hrabůvka, Mitušova 8. pří-
spěvkové org., triatlonista
Tomáš Slavata.

Během besedy dal prostor
i dětem k vyjádření svých
snů a přání. A tak se mimo
jiné dozvěděl, že Anitka by
také chtěla jezdit na kole ja-
ko vrcholoví sportovci, ale
žádné nevlastní, protože její
maminka na ně nemá pení-
ze.

Pro celou třídu pak jako
blesk z čistého nebe přišlo od
Tomáše Slavaty pozvání do
divadla La Putyka na 5. dub-
na 2013 v Dolních Vítkovi-
cích v Gongu.

Vystoupení předcházela
beseda s principálem Rosťou

Novákem, který dětem zá-
kladních škol i převážně dě-
tem z dětských domovů pou-
tavě ukázal, jak cirkus fun-
guje.

Mladí diváci díky projek-
tu Zdravá pětka dostali i bo-
haté občerstvení.

Vlastní představení bylo
úchvatné. Ostrava tleskala
artistům vestoje.

A pak přišlo další překva-
pení! Za potlesku mnoha
stovek diváků a svých ka-
marádů Anitka převzala z
rukou Rosti Nováka z nada-
ce Tomáše Slavaty dárek –
své první jízdní kolo.

Těžko říct, kdo byl více
dojatý, zda Anita, která se
nezmohla ani na slovo, nebo
její maminka, která jen tiše
plakala, nebo spolužáci ze
třídy, kteří něco takového do
poslední chvíle netušili.

Chtěli bychom touto ces-
tou poděkovat zejména To-
máši Slavatovi, bez něhož by
se tato akce pro žáky 5.A tří-
dy nikdy nekonala.

Dále principálovi Rosťovi
Novákovi, jeho akrobatům a
hercům za fantastické vy-
stoupení.

A samozřejmě i společ-
nosti Albert za milé pohoš-
tění.

Pro nás to byl úžasný a
nezapomenutelný zážitek a
hlavně se jim podařilo splnit
jeden dětský sen.

A všichni jsme si uvědo-
mili, že i v dnešní době jsou
lidé, kteří jsou ochotni ne-
zištně potřebným dětem
udělat radost.

Autorka Hana Doležalová je
třídní učitelka 5.A.Foto: archiv školy

V Základní škole Krestova využívají žáci ve výuce tablety iPAD
HANA HOREČKOVÁ

Nakladatelství Fraus vyhlá-
silo pro školní rok 2012/13 pi-
lotní projekt s názvem Flexi-
book 1:1 aneb Pilotní projekt
profesionální podpory peda-
goga (5P) digitální výuky 1:1.
Projekt provázel velký zájem
ze strany škol. O účast v pro-
jektu projevila zájem i naše
škola, stejně jako dalších 50
škol na Moravě. ZŠ Krestova
se stala jednou z 19 pilotních
škol v České republice.

Základní myšlenkou celé-
ho projektu je vyzkoušet vý-
uku odpovídající pedagogic-
kému a didaktickému pozná-
ní ve formátu 1:1, kdy má kaž-
dý žák k dispozici iPad – jak
při frontální výuce ve škole,

tak i pro domácí přípravu.
Projekt ověřuje smysluplné
zapojení tabletů do výuky s
využitím profesionálně při-
praveného obsahu. Digitální
výuka by měla vést žáky k
efektivnějšímu osvojování
učiva a rozšíření dovednosti
učit se.

Pilotáž na naší škole pro-
bíhá ve třídě 8.A (v předmě-

tech matematika, fyzika a
přírodopis). Žáci i učitelé jsou
vybaveni tablety iPad, kme-
nová třída a učebny mají stá-
lé připojení k internetu a da-
taprojektor nebo interaktivní
tabuli připojenou pomocí Ap-
ple TV na iPady. Žákům byly
tablety bezplatně zapůjčeny
po dobu průběhu pilotáže.

V tabletech žáci a učitelé
využívají třetí generaci in-
teraktivních učebnic nakla-
datelství Fraus – Flexibook s
velkou škálou přidaných
vzdělávacích materiálů (jako
jsou audia, videa, animace a
další multimédia). Tato nová
generace i-učebnic plně na-
hradí tištěné učebnice. Výu-
ka je také doplňována libo-
volnými vzdělávacími mate-

riály v papírové podobě (pra-
covní sešity, standardní seši-
ty, kopírovatelné předlohy
apod.), dalšími školními po-
můckami, digitálními pří-
stroji a SW aplikacemi.

V rámci pilotáže se provádí
průběžné vyhodnocování a
sdílejí se výsledky i zkuše-
nosti získané v průběhu pilo-
táže.

Využívání moderních
technologií se stává nedílnou
součástí vyučovacího proce-
su a otevírá nové obzory
nejen žákům, ale i vyučují-
cím. Účast naší školy v pro-
jektu Flexibook 1:1 končí v
měsíci červnu, ale jistě to ne-
byl poslední projekt tohoto
typu, kterého jsme se zúčast-
nili.Snímky: archiv školy
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